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Rozvoj vysokého školství se zastaví, protože peníze budou vysokým školám chybět nejen v příštím roce, ale zřejmě
také v dalších dvou letech, řekl na dnešní tiskové konferenci stínový ministr školství ČSSD Jiří Havel. Podle zástupců
ČSSD by mohl být nedostatek peněz i na spolufinancování projektů z evropských fondů.    
Rektoři upozorňují na to, že jim v rozpočtu na rok 2008 bude chybět půl miliardy korun na financování přírůstku studentů.
Poslanec ČSSD Ivan Ohlídal jim navrhoval přidat 1,2 miliardy, sněmovna však jeho záměr při středečním schvalování
rozpočtu nepodpořila. Ohlídal dnes řekl, že půl miliardy korun by bylo stejně úplné minimum. Částku 1,2 miliardy prý
navrhoval po jednání s rektory tak, aby byl na vysokých školách zajištěn aspoň nějaký rozvoj.     
Poslanec dnes zopakoval tvrzení rektorů, že v příštím roce klesnou výdaje na jednoho studenta asi o 2000 korun. Až
do letošního roku přitom stále stoupaly, v roce 2002 dokonce o 16 procent. Letos poklesly asi o 0,7 procenta na 72.400
korun.     
Podle sociálních demokratů však není optimistický ani návrh střednědobého výhledu na roky 2009 a 2010. Tvrdí, že
rozpočet vysokých škol kvůli inflaci reálně výrazně propadne. Podle Havla navíc vláda příliš nepočítá s tím, že projekty z
evropských peněz bude nutné spolufinancovat minimálně z 15 procent. Hrozí prý proto, že se nepodaří všechny peníze
z evropských fondů určené na vzdělávání vyčerpat.     
Zástupci ČSSD navíc upozorňují na to, že čerpání evropských peněz ještě není zajištěno. Jeden operační program
pod správou ministerstva školství byl už schválen, druhý by měla Evropská komise odsouhlasit na jaře. Schvalování
operačních programů je však podle sociálních demokratů pouze jedna fáze, nutné je také zajistit implementační
strukturu.    
Podle Havla však na ministerstvu chybějí odborníci, kteří by čerpání zajistili. Ministr školství Ondřej Liška (SZ) bude
díky svým zkušenostem zřejmě úspěšný v jednáních s Bruselem, ale bude mít problémy v krátké době sehnat dostatek
expertů, uvedl Havel. "Pan kolega vystudoval religionistiku, tak já se za něj budu modlit, aby úspěšný byl," dodal.     
Sociální demokraté kritizovali i výdaje vlády do dalších oblastí školství. "Ve srovnání s výsledky české ekonomiky
dáváme na školství strašně málo," tvrdí Havel. Podle něj je například nepoměr mezi tím, že ekonomika roste zhruba o
šest procent a učitelům vzrostou v příštím roce platy asi o dvě až tři procenta, tento růst podle něj nepokryje ani inflaci.     
Vysoké školy bojovaly o více peněz od jara. Původně měly dostat na vzdělávací činnost dokonce zhruba o jednu miliardu
méně než letos, tedy asi 19,2 miliardy. Vláda jim nakonec zmíněné peníze, které dostaly na letošek kvůli přírůstku
asi 19.000 studentů, přislíbila. Rektoři však argumentovali tím, že letos ve školách opět přibude asi 15.000 studentů,
přibližně miliarda jim proto bude v příštím roce stejně chybět. Na setkáních s premiérem Mirkem Topolánkem (ODS) se
jim podařilo vyjednat další půl miliardy.    


